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Slovo starosty 
 
Prázdniny a s nimi tropická horka skončila, děti a studenti zasedli nadšeně do 

školních lavic. 
Jaké prázdniny prožila obec? Inu posuďte sami. 
Začalo to hned v prvních červencových dnech – podáním „petice“ adresované 

starostům obcí Viničné Šumice a Kovalovice, jejímž obsahem bylo údajné zdvoj-
násobení počtu velkých dobytčích jednotek (VDJ) oproti původně plánovaným 400 
VDJ, ve farmě Viničné Šumice, společnosti Bonagro a.s. a z toho plynoucí „zvýšený 
zápach, výskyt létající fauny a zvýšená dopravní obslužnost ve spodní části obce.“ Dále 
je zde vyjádřen nesouhlas s rozšířením (kravínu) a žádost o přehodnocení stanoviska 
zastupitelstva obce. Organizátorům petice jsem do dvou dnů odpověděl – a záležitost 
předložil na jednání zastupitelstva dne 6.8.2007. Zde jsem vysvětlil, že pro řadu 
formálních nedostatků a rozporů se zákonem o právu petičním nelze k tomuto doku-
mentu přistupovat jako k petici ani jej dále takto řešit, ale jako žádosti občana o 
přehodnocení stanoviska zastupitelstva obce Viničné Šumice. Zastupitelstvo pak dne 
6.8.2007 tuto žádost zamítlo. Před tímto jednáním byla opět dohodnuta exkurze do 
farmy ZD dne 3.8.2007 pro všechny zájemce z obce. Zde se občané mohli tázat přímo 
představitelů Bonagro a.s., této exkurze jsem se nemohl zúčastnit. Podle informací 
z této exkurze občané zde dostali odpovědi na všechny svoje dotazy a připomínky. 

Dovolte, abych do popisované kauzy vnesl trochu více světla a pokusil se 
záležitost objasnit i těm, kteří se žádného projednávání a schůzek nezúčastnili a 
záležitost je přesto zajímá. 

Začátkem června předložili představitelé společnosti Bonagro a.s. na obecní úřad 
projektovou dokumentaci týkající se rekonstrukce čtyřřadého kravína a výstavby 
silážní jámy. Dokumentace byla doložena vyjádřeními z povinných institucí (hygiena, 
životní prostředí…) 

Protože uvažované objekty rekonstrukce nesousedí s obecními pozemky, není obec 
účastníkem stavebního řízení, věc dostává pouze na vědomí, a může se k projektu 
vyjádřit. Prosím občany o přijetí informace, že žádnou stavbu v obci nepovoluje ani 
nezakazuje obec Viničné Šumice, neboť to není v její kompetenci, ale v kompetenci 
Stavebního úřadu městyse Pozořice. Naše obec se ke stavbám pouze vyjadřuje pro-
střednictvím stavební komise. Tato záležitost však byla předána k projednání a vyjádře-
ní celému zastupitelstvu dne 25.6. 2007. Aby zastupitelstvo mělo potřebné informace, a 
rozhodovalo na základě maximálního množství informací, byla v týdnu před jednáním 
zastupitelstva zorganizována exkurze do areálu farmy Viničné Šumice společnosti 
Bonagro a.s.. Této více než dvouhodinové exkurze využilo 8 zastupitelů a 2 další 
občané. Účastníci exkurze byli nadšeni podmínkami, které jsou na farmě vytvořeny a 
dále se vytvářejí, pro chov hovězího dobytka. Chov vepřového – které páchne nejagre-
sívněji - se postupně ve Viničných Šumicích ukončí. Se získanými informacemi pak 
proběhlo jednání zastupitelstva, jehož program a termín konání byl v zákonné lhůtě a 
způsoby v místě obvyklými zveřejněn. Čekal jsem, že zasedačka bude plná a budou 
problémy s místy v jednací místnosti, že občané obce budou mít zájem se k projedná-
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vaným tématům vyjádřit. K mému překvapení bylo místa více než dost. Kromě 
kompletního zastupitelstva přišli jen ti, kteří chodí obvykle, diskuse k projednávané 
rekonstrukci na farmě ZD proběhla klidně, pozitivně, s jedinou připomínkou – aby 
kolem farmy byla vysázena zeleň. Tento záměr Bonagro má, a je i v územním plánu 
obce. Usnesením zastupitelstva zde bylo uloženo stavební komisi vydat souhlasné 
stanovisko k projektové dokumentaci na rekonstrukci čtyřřadého kravína a silážní 
jámy. Stavební komise vydala příslušné vyjádření, které bylo předáno Bonagru a.s. 
Stavební povolení pak bylo Stavebním úřadem Pozořice vydáno dne 3.7.2007. 

Pak se zřejmě vzedmula vlna nevole provázená emotivními dezinformacemi a  
polopravdami a občany byla sestavena ve dvou variantách „petice“, jejíž druhá varianta 
byla oficiálně podána 10.7.2007 na obecní úřad ve Viničných Šumicích. Jak bylo 
s tímto dokumentem naloženo je popsáno výše. Na vysvětlenou a pokus o uklidnění 
veřejnosti si dovolím tlumočit ujištění od předsedy a.s. Bonagro p. Antonína 
Studeného, že počet 400 VDJ nebude na farmě Viničné Šumice překročen. Na tento 
počet je plánovaný nový, již postavený kravín včetně rekonstruovaného objektu 
čtyřřadého kravína, který bude sloužit pro odchov jalovic.  

Co se zápachu týká – absolutně bez zápachu provozovaná zemědělská výroba 
neexistuje. 

A že na venkově zemědělská výroba provozována je, a aby lidstvo nevyhynulo, 
provozována v budoucnu bude, je doufám každému jasné. Je však také pravda, že 
každý má jiný práh vnímání pachů, je to věc zcela subjektivní. Budou dny, kdy zápach 
bude intenzivnější: při přečerpávání kejdy do velkokapacitní nádrže, při rozvozu tohoto 
hnojiva na pole - musí být do 24 hodin zaoráno.Také záleží na směru vanoucího větru, 
zda bude směrem k obci, nebo od obce. A také čím blíže ke středisku, tím bude zápach 
intenzivnější. Podle doložené studie a výpočtů nedojde v žádném místě k překročení 
limitních hodnot čpavku. 

Na některé z Vás možná tyto řádky zapůsobí, že dělám advokáta Bonagru a.s.. 
Nedělám. Na několikerém jednání s představiteli Bonagra jsem vždy hájil pozice obce 
a snažil se vyjednat ze strany Bonagra pro obec výhodnou spolupráci, které se přesta-
vitelé Bonagra nebrání, pokud bude v únosných a přijatelných mezích. Dále se snažím 
získat co nejvíce informací pro Vás občany, zpočátku prostřednictvím jednání 
v zastupitelstvu, jenž je ze zákona veřejné. Nyní je předávám prostřednictvím zpravo-
daje, vycházejícího 1x za tři měsíce. „Kauza Bonagro“ vznikla až po uzávěrce 
předchozího čísla. Prostřednictvím tohoto čísla Vás všechny vyzývám, abyste jevili 
zájem o správu věcí veřejných sledováním zpráv na úřední desce, na internetových 
stránkách obce, v kabelové televizi a místního rozhlasu. Ušetříte se tak útokům dezin-
formátorů a „pouštěčů poplašných zpráv“, jejichž radostí je pak „udržování paniky“ a 
nepohody mezi občany obce navzájem a jejich zastupiteli.  

Možná znáte píseň Jarka Nohavici – Pravda a lež. Zde jsou pravda a lež personifi-
kovány, jak jdou spolu světem. Lež snadno a jednoduše svým jednáním okrádá, 
zostuzuje a znemožňuje pravdu – jak jinak než lží. A co pravda - naivka důvěřivá? Ať 
se snaží jak se snaží, jednoduchou lží je vždy utlučena. Závěrem se zpěvák ptá, kdy na 
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světě zvítězí pravda. Sám si odpovídá, a já s ním souhlasím – že teprve tehdy, až 
dokáže to, co dokáže lež. 

Pravda vítězí – má i prezident na své standartě. Boj za pravdu je někdy lítý a 
bolestivý, to jste se mnozí jistě přesvědčili. Ale stojí to za to. 

Přeji Vám krásný slunečný podzim, a abyste nemuseli mnoho bojovat za pravdu. 
       Petr Kříž, starosta 

______________________________________________________________________ 
Protože kolem záležitosti rekonstrukce čtyřřadého kravína na farmě Viničné 
Šumice se šíří různé dezinformace, předkládáme dokumenty, týkající se dopisu 
adresovaného starostům a zastupitelstvům obcí Viničné Šumice a Kovalovice.: 

1. dopis ze dne 10.7.2007 (petice) 
2. odpověď starosty obce Viničné Šumice z 12.7. 2007 
3. důvodová zpráva k přehodnocení rozhodnutí zastupitelstva obce Viničné Šumice 

ze dne 6.8.2007 
ad 1. 

 



ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice 

 4 

Počet podepsaných petičních listů 8, počet podpisů 197 občanů - 121 Vin. Šumic a 76 
Kovalovic 

Komůrková Jarmila V.Š. 1, Kachlíková Božena Kovalovice 155 
 
ad 2. 

Vážená paní Komůrková. 
K Vámi doručené petici ze dne 10.7.2007 se vyjadřuji následovně: 
Tento dokument působí zmateně, a není možné jej využít  pro argumentaci při 

jednání se společností Bonagro, a.s., z následujících důvodů: 
1. Adresován je starostům obcí Viničné Šumice a Kovalovice do vlastních rukou, oslo-
vujete však starosty i zastupitelstva. Komu tedy je tento dokument určen? Starostům, 
nebo zastupitelstvům?  Toto by mělo být jednoznačné. Doporučuji adresovat zastupitel-
stvu, neboť i starosta je člen zastupitelstva.  
2. Dle telefonického upozornění p. Zdeňka Šmerdy Viničné Šumice 362 ze dne 9.7. 
2007 a jeho osobního svědectví – výpovědi na obecním úřadě dne 11.7.2007 došlo při 
získávání podpisů k nátlaku na jeho manželku Marii, aby zfalšovala podpis svého man-
žela Zdeňka (v této chvíli oznamovatele) což učinila. Tím došlo k porušení znění odst.1 
§4 Zákona 85 o právu petičním a zákonů dalších. Na základě intervence p. Zdeňka 
Šmerdy dne 9.7.2007 jste kolonku se jménem pana Zdeňka Šmerdy na podpisovém 
archu, dne 9.7.2007 (na obecním úřadě) škrtla, a tuto změnu stvrdila svým podpisem. 
Na podpisovém archu, doručeném na obecní úřad Viničné Šumice dne 10.7.2007 je již 
kolonka, kde bylo původně jméno p. Šmerdy, téměř zcela zamazána bílou barvou. 
3. Všechny podpisové archy nesou evidentní znaky dodatečných úprav – původní text 
je zatřen bílou barvou a evidentně jednou rukou je přepsán textem jiným. I titulní list 
s textem petice nese znaky dodatečných úprav (ve spodní třetině) a takovéto listiny si 
nemohu dovolit použít jako věrohodný materiál pro argumentaci, neboť bych tím uvá-
děl Vás i sebe do rozporu se zákonem, což v právním státě není tolerovatelné. 
4. Podpisové archy neobsahují text petice, ani nejsou označeny tak, aby bylo zřejmé, 
jaká petice je podpisy podpořena, ani neobsahuje jméno a příjmení a bydliště toho, kdo 
petici sestavil, což odporuje odst.2, §4 zákona 85/1990 o právu petičním.  

 
Nyní k samotnému obsahu: 
Zde mám rozporné informace. Uvádíte, že při povolování výstavby nového kravína 

před dvěma roky Vás informoval bývalý starosta Ing. Mojžíš, že se jedná o náhradu 
4řadového kravína a dvou starých kravínů, které jsou v havarijním stavu, a že ujišťoval 
o konečném stavu 400 velkých dobytčích jednotek. V rozporu s tímto je obrácená 
informace od zastupitele Ing.Karla Vlčka, který na jedné z rad v roce 2007 upozorňo-
val, že ani zastupitelům obce se před plánovanou výstavbou kravína ve středisku Vinič-
né Šumice před dvěma lety, od bývalého starosty nedostalo žádných informací o tako-
vémto záměru, a nemohli se k tomu tehdy jako zastupitelé vyjádřit. Kde je tedy pravda? 
Kdy a koho bývalý starosta takto informoval? 

Dále nesouhlasíte s rekonstrukcí 4řadého kravína a tudíž zvýšení stavu o dalších 300 
ks VDJ. 



ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice 

 5 

Projekční a přípravné práce související s rekonstrukcí byly řádně projednány 
stavebníkem se všemi povinnými účastníky stavebního řízení a žádný nepodal námitku 
proti rekonstrukci. 
Členové zastupitelstva byli na den 20. června pozváni vedením Bonagro a.s. na pro-

hlídku areálu farmy Viničné Šumice, kde se mohli seznámit se současným stavem a  
upřesněním záměru rekonstrukce 4řadého kravína. Škoda že tuto příležitost nevyužili 
všichni zastupitelé. Této možnosti využilo pouze 8 zastupitelů a 2 občané. Následně 
potom bylo v pondělí 25.6.2007 jednání zastupitelstva obce Viničné Šumice, kde Obec 
měla vydat stanovisko k projektové dokumentaci na rekonstrukci 4řadého kravína a 
výstavbu silážní jámy. Zde jste měli možnost své názory vyjádřit a ovlivnit tak rozho-
dování zastupitelů. V krátké diskuzi,  bylo spíše konstatováno že uvedenými rekon-
strukcemi a navazujícím zrušením chovu vepřů dojde k celkovému zlepšení stavu 
v okolí farmy. Usnesením tohoto bodu jednání bylo uloženo stavební komisi vydat 
kladné vyjádření k projektové dokumentaci. Pro hlasovalo všech 15 přítomných členů 
zastupitelstva, proti nebyl nikdo ani se nikdo nezdržel. V pravomoci obce není zakázat 
takovouto výstavbu, to je v pravomoci Stavebního úřadu. 

Dále uvádíte, že tato vysoká koncentrace krav na jednom místě zatíží naši obec 
zvýšeným zápachem, výskytem létající fauny a zvýšenou dopravní obslužností ve 
spodní části obce Dražka, a upozorňujete, že by došlo více jako o 100% zatížení 
životního prostředí. 

K tomu mohu uvést pouze, že Bonagro a.s. má od krajských orgánů schválenou 
studii produkce čpavku ve farmě Viničné Šumice. Jestli při běžném provozu farma 
zapáchá, je věc zcela individuálních pocitů, neboť pro každého je jiný práh vnímání 
zápachu. Zde je nutno vycházet z naměřených hodnot a srovnávat je s hodnotami, které 
připouští norma. Na dobré vůli a možnostech provozovatele je vytváření podmínek, 
aby zápach byl co nejnižší. Intenzitu zápachu a zvýšený výskyt létající fauny účastníci 
exkurze mohli očichat, vidět,  a posoudit při  návštěvě  farmy dne 20.6.2007. Účastníci 
shodně konstatovali, že nově vybudovaný kravín  nepůsobí jako zdroj produkce létající 
fauny, ani velkokapacitní nádrž na kejdu se nejeví jako epicentrum zápachu. Na zá-
kladě jednání dne 11.7.2007, Vás a všechny zájemce z řad občanů, vedení Bonagro a.s. 
zve k prohlídce areálu farmy Viničné Šumice za účelem objasnění svého stavebního 
záměru a představení toho, co již zbudováno bylo. Také Vám vysvětlí pojem VDJ 
(velké dobytčí jednotky) a slíbí, že záměr nepřekročit 400 VDJ bude dodržen. Vhodný 
termín prosím sdělte na obecní úřad Viničné Šumice, který zajistí zveřejnění způsobem 
v místě obvyklým. Doporučuji, aby byl v podvečerních hodinách a to do konce měsíce 
července 2007.  

Co se týče dopravní obslužnosti – je nutno se držet zákona. Nelze zakázat či jakkoliv  
bezdůvodně omezovat užívání státní komunikace, vedoucí naší obcí. Jednalo by se o 
diskriminační opatření, a opět bychom se vystavili nebezpečí trestního stíhání. Samo-
zřejmě je možné Bonagru a.s. navrhnout zbudování své vlastní zkrácené komunikace, 
která by se průtahu obcí vyhnula – opět záleží pouze na možnostech a vůli Bonagra a.s. 

Závěrem žádáte „přehodnocení stanoviska“. Není zde uvedeno jaké stanovisko 
máme přehodnocovat. Přesto se domnívám, že žádáte přehodnocení stanoviska 
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k projektu rekonstrukce kravína a výstavby silážního žlabu, který byl odsouhlasen 
zastupitelstvem obce Viničné Šumice dne 25.6.2007. Tento Váš požadavek bude  
předložen na jednání zastupitelstva obce. Má-li se jednat o přehodnocení jiného 
stanoviska, sdělte prosím jakého. 

Ať už bude výsledek hlasování k této problematice jakýkoliv, musím Vás 
informovat, že stavební povolení na obě stavby již bylo Stavebním úřadem městyse 
Pozořice vydáno, a to dne 3.7.2007. Obec Viničné Šumice toto dostala na vědomí a 
není účastníkem stavebního řízení. 

Pokud by byla petice alespoň formálně v pořádku, předal bych ji k projednání ještě 
následujícím institucím: 

1. Stavebnímu úřadu městyse Pozořice – vydává stavební povolení 
2. Bonagru a.s. Blažovice – týká se ho jako stavebníka 
3. Kanceláři hejtmana Jihomoravského kraje – krajské orgány vydaly souhlasná 

vyjádření k projektům výstavby a rekonstrukce na farmě Viničné Šumice. 
S ohledem na v úvodu tohoto dopisu vytknuté formální nedostatky Vaší petice 

hraničící s hrubým porušením zákona, Vás žádám o vyjádření, zda souhlasíte, aby tato 
petice byla těmto třem institucím předána. 

Domnívám se, že celá záležitost plyne převážně z nedostatku informací, dále 
argumentací dezinformacemi, které se nyní všichni snažíme napravit, a že se jedná o 
nedorozumění z nedostatku komunikace a slabého zájmu občanů o jednání 
zastupitelstva. Věřím, že celá záležitost se brzy vysvětlí a navodí se tak atmosféra 
všeobecné důvěry a vzájemného pochopení všech zúčastěných stran. 

Tento dopis považujte za odpověď starosty obce Viničné Šumice na petici podanou 
dne 10.7.2007 na obecní úřad Viničné Šumice pod č.j. 362/2007. 

Odpověď Zastupitelstva obce Viničné Šumice obdržíte v zákonné lhůtě. 
       PK 
 
ad. 3. 
Název materiálu: Žádost o přehodnocení stanoviska zastupitelstva obce Viničné 
Šumice. 
Předkladatel: Petr Kříž 
Důvodová zpráva:  

Dne 10.7. 2007 podala p. Jarmila Komůrková na OU V.Š. dokument, adresovaný 
starostům obcí Viničné Šumice a Kovalovice do vlastních rukou, v jehož závěru je 
výzva, aby tento dopis byl považován za petici ve smyslu zákona 85/1990 Sb. o právu 
petičním. – (Kopie přiložena). 

Na tento dopis jsem paní Jarmile Komůrkové odpověděl dne 12.7.2007 (Kopie 
přiložena) 

Před předložením tohoto materiálu zastupitelstvu obce jsem oba dokumenty 
představil vedoucímu správního oddělení Obce s rozšířenou působností MÚ Šlapanice 
JUDr. Josefovi Kalovi k posouzení. Vyjádřil shodné stanovisko s mojí odpovědí p. 
Jarmile Komůrkové, s dodatkem, že pro formální nedostatky nelze tzv. „Petici“ za 
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petici ve smyslu uvedeného zákona považovat, a tudíž nelze ani jako petici řešit. Jedná 
se o nepodařený   pokus o petici.  

Lze k tomuto dokumentu přistupovat jako k žádosti dvou občanek, z nichž jedna není 
občankou obce Viničné Šumice, takže se jedná o žádost paní Jarmily Komůrkové, 
Viničné Šumice č.1 o přehodnocení stanoviska Zastupitelstva obce Viničné Šumice. 

V tomto smyslu je žádost předkládána Zastupitelstvu obce. 
S ohledem na skutečnost, že žádné nové informace, které by byly v rozporu 

s předloženými materiály na ZO dne 25.6. nejsou, doporučuji potvrzení stanoviska ze 
dne 25.6.2007. 
Návrh na usnesení:  Zastupitelstvo obce Viničné Šumice neschvaluje žádost paní 
Jarmily Komůrkové, Viničné Šumice č.1 o přehodnocení stanoviska zastupitelstva ze 
dne 25.6.2007. 
Datum: 6.8.2007 
 
_____________________________________________________________________ 
 

Občanská společnost není samozřejmost 
 

Pokud se nemýlím, je to od roku 1989 poprvé, co v naší obci nezanedbatelná 
část občanů společně i s občany obce Kovalovice dala jasně najevo, že se jim nelíbí 
rozhodnutí jejich zastupitelů. Mám na mysli petici, v níž vyjadřují svoje stanovisko k 
podnikatelské aktivitě společnosti Bonagro Blažovice ve středisku Viničné Šumice, s 
níž samospráva projevila souhlas. Jde o obavy o výrazné snížení kvality bydlení a 
znehodnocení ceny pozemků v důsledku nepřiměřeného nárůstu zápachu, množství 
létajícího hmyzu a dopravy, jež s sebou ponese změna produkce hospodářských zvířat.  

Vznik petice může být zapříčiněn buď podceněním potřeby včasného, 
dostatečného a pravdivého informování občanů, nebo může pocházet z přesvědčení, že 
občané jsou klamáni.  

Pořád ještě není běžné, aby se lidé, kteří mají společný zájem, mezi sebou 
domluvili na znění určitého požadavku, a předložili ho těm, jež si zvolili. Přitom 
zastupitelstvu obce by právě takto jasně formulované a včas dodané podněty ukázaly, 
co občané od samosprávy obce očekávají.  

Není jednoduché přesvědčit lidi, aby se veřejně přihlásili k názoru 
odmítajícímu oficiální postoj. Chce to jistou dávku odvahy a ze strany organizátorů i 
nemalé nasazení. Jde o občanskou statečnost a angažovanost, na nichž stojí svobodná 
společnost. A i proto je tato akce významná. Obzvláště pokud nezůstane pouze u 
jednorázového gesta, ale půjde o dlouhodobý proces zaměřený na zachování a případně 
i zvyšování kvality životních podmínek v obci. 
  
PS: Právní nedokonalost petice nemůže být důvodem k přehlížení skutečnosti, že 
podepsaní nesdílejí názor zastupitelstva, podle nějž údajně nedojde činností společnosti 
Bonagro Blažovice ke zhoršení podmínek života v obci. 

Mojmír Ryška 
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Informace z jednání zastupitelstva obce - výpis 
 

Dne 11.6.2007 -  č.6/2007   
 
na programu jednání byl jen jeden bod, a to finanční výpomoc obci Kovalovice, který 
Zastupitelstvo obce schválilo v rámci rozpočtového opatření v podobě sepsání  
Smlouvy o návratné finanční výpomoci Obci Kovalovice v částce 300.000,- Kč s tím, 
že Obec Kovalovice do 31.7.2007 splatí částku 150.000,-Kč a nejpozději do 30.9.2007 
zbývající částku 150.000,-Kč na účet Obce Viničné Šumice 

 

Dne 25.6.2007 -  č.7/2007 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Umístěni Jezdeckého klubu Viničné Šumice investorem HAW s.r.o., Šumická 669,  

Pozořice, jejímž vlastníkem je RNDr. Veronika Vlčková, v lokalitě severně naproti 
Bahňáku na pozemcích dle předložené dokumentace 

- Závěrečný účet obce za rok 2006 a to s výhradami, které se týkaly chyb a nedostat-
ků zjištěných při přezkumu hospodaření 

-      Rozpočtový výhled na období 2008-2010 
- Výstavbu stáje odchovu jalovic v provozovně Zemědělského družstva V.Š. 
- Výstavbu silážního žlabu v provozovně ZD V.Š. 
-   Předložený materiál k rozvozovému plánu organických hnojiv a odpadních vod 

pro Bonagro a.s. Blažovice, středisko V.Š. 
- Přijetí dotace z rozpočtu JMK ve výši 50.000,-Kč na restaurování a opravu barok-

ního kamenného kříže ve V.Š. za podmínek návrhu smlouvy o poskytování dotace 
z rozpočtu JMK 

- Zpracování projektové dokumentace na víceúčelovou budovu firmou IMOS Brno 
- Pověřit projekční firmu IMOS Brno k provádění inženýrské činnosti související se 

získáním územního a stavebního povolení na výstavbu víceúčelové budovy 
- Prodej parcely č. 522 o výměře 33 m2 p. Slavíkovi z Brna za 100,-Kč/m2 s tím, že 

veškeré formality týkající se sepsání smlouvy,  její registraci a veškeré poplatky 
z toho plynoucí uhradí kupující 

- Dodatek č. 1 k obecně závazné vyhlášce Obce Viničné Šumice  č. 1/2007 o míst-
ních poplatcích ze dne 18.12.2006 týkající se inzerce ve zpravodaji v částce 400,-
Kč/stránku 

- Umístění úředních desek před OÚ V.Š. 
Zastupitelstvo obce neschválilo: 
-  Vydání směrnice o obsahu obecního zpravodaje 
- Navázání partnerství s kantonem MORAVIA v Kostarice 
-  Pronajmout RD č. 182 k dočasnému bydlení do doby než bude odstraněn 
Zastupitelstvo obce uložilo: 
-  Kulturnímu výboru do příštího zasedání ZO V.Š. předložit návrh obecní směrnice 

pro přijímání dětí do Mateřské školy V.Š. 
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- Starostovi napsat občanům na Hradské, kteří mají před domy písek, štěrk, upozor-
nění o odstranění, protože tento materiál zasahuje do obecních pozemků  

- Stavební komisi vydat kladné stanovisko pro umístění stavby Jezdecký klub 
Viničné Šumice 

- Stavební komisi vydání kladného stanoviska pro stavební řízení pro stavbu stáje 
jalovic a pro stavbu silážního žlabu s podmínkou, že při celkových úpravách farmy 
při demolici objektu kůlny bude vytvořen zelený pás mezi farmou a Obcí Viničné 
Šumice 

- Starostovi podepsat Smlouvu o dílo s firmou IMOS Brno na projekční a inženýr-
ské činnosti související se získáním územního a stavebního povolení na výstavbu 
víceúčelové budovy ve V.Š. 

- Starostovi podepsat smlouvu o prodeji parcely č. 522 mezi Obcí V.Š. a p. Slaví-
kem z Brna 

- Stavební komisi sestavit návrh na umístění úředních desek a vyřídit všechny 
formality související s povolením od stavebního úřadu  

  
Dne 6.8.2007 -  č.8/2007 
Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Změnu programu navrženého jednání a sice: zařadit dva nové body - zánik man-

dátu zastupitele p. Jiřího Malíka a žádost o změnu č.5 územního plánu 
- Rozpočtové opatření č. 3/2007 
- Výběr zpracovatele projektů fy UNIVERS vzhledem ke komplexnosti nabídky a 

uvedeným cenám za jednotlivé projekty 
- Bezplatný převod pozemku GP č. 2306 o výměře 508 m2  od Pozemkového fondu 

ČR do vlastnictví obce V.Š. (v lokalitě Loučky) 
- Zrušit bod č. 7 z usnesení č. 5/2004 ze dne 6.10.2004 vztahující se na výběrové 

řízení od částky 100.000,-Kč 
- Dodatečnou žádost společnosti HAW s.r.o. Pozořice o provedení změny č. 5 

v územním plánu obce Viničné Šumice týkajícího se výstavby areálu jezdeckého 
klubu V.Š., poněvadž došlo od letošního roku ke změnám ve stavebním zákoně 

Zastupitelstvo obce neschválilo: 
- Žádost paní Komůrkové o přehodnocení stanoviska ZO V.Š. ze dne 25.6.2007 

ohledně výstavby stáje odchovu jalovic a silážního žlabu 
-  Zveřejnit záměr prodeje pozemku části parcely č. 524 v rozsahu do 40 m2  a tento 

odložit do doby než budou zajištěny podklady technicko-ekonomického řešení 
rozšíření ulice Hradská 

-  Vyřídit živnostenský list pro obec Viničné Šumice na pořádání kulturně 
společenských akcí 

Zastupitelstvo obce uložilo: 
- Starostovi a Radě ZO V.Š. zahájit jednání s vybranou firmou a stanovit priority a 

termíny vypracování jednotlivých projektů 
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-   Radě ZO V.Š. zajistit prověření možnosti napojení rodinných domů na Hradské na 
veřejný vodovod z hlediska vedení vodovodního řadu a zajištění potřebného tlaku a 
financí. Zprávy se budou podávat průběžně na zasedání ZO V.Š. 

        Pavel Vrba 
 

Informace z obce: 
- Na obecním úřadě je k nahlédnutí projektová dokumentace pro územní řízení na 

víceúčelovou budovu, v níž bude integrována požární zbrojnice, knihovna, sklad 
obecní techniky, dílna a sociální zázemí pro obecní zaměstnance a prostor pro 
krizové řízení obce. Projekt zpracovává IMOS Brno, a pokračuje na něm tak, aby 
koncem roku mohlo být vydáno stavební povolení. 

- Dalším projektem bude rozšíření a rekonstrukce školní budovy o jedno podlaží 
a přístavba mateřské školy. 

- Bylo dokončeno prodloužení vodovodu a plynovodu v délce 135m – U Haltýřů (u 
hájíčka) 

- Budova staré požární zbrojnice byla odstraněna – zbývá jen navézt hlínu a 
srovnat terén. Čekáme, až sousedé dokončí postavení zídky a plotu. Vznikl zde 
pěkný prostor, využitý bude jako odpočinkový kout s lavičkami a prolézačkami, 
dobrovolníci se již přihlásili, že vytvoří studii, jak by uvedený prostor mohl být 
vyřešen. 

- Obec požádala EOn o rozšíření elektrické rozvodné sítě v prostoru Honce/ 
Loučky pro napájení 20 rodinných domků. EOn vydal stanovisko s podmínkami a 
na základě tohoto, budou sepsány smlouvy dle předchozí dohody s majiteli 
příslušných nemovitostí. Předpokládané připojení – září 2008. 

 
 

Informace z mikroregionu Rokytnice: 
- K nahlédnutí a připomínkování je na obecním úřadě studie na vybudování pěších 

stezek a cyklostezek mezi Viničnými Šumicemi a Kovalovicemi a Viničnými 
Šumicemi a Pozořicemi. Jedná se o společný záměr našeho mikroregionu 
Rokytnice. 

- Dalším společným mikroregionálním projektem je vybudování odpočívek na 
cyklostezkách, které již existují. V naší obci jsou plánovány 3. Jedna je plánovaná 
pod lesem v Rékoví (tam jak bývaly klády), druhá nad vinohrady a třetí u křížku 
pod Hynčicovými skalami. Studie je k nahlédnutí na obecním úřadě. 

- Mikroregion v letošním roce vydá stolní kalendář, aby byl v každé domácnosti. 
K odběru bude připraven začátkem října. 

- Další společnou mikroregionální akcí je zpracování analýzy rizik a případné 
zabezpečení bývalé skládky odpadu naproti hostěnických kasáren, kam byl 
vyvážen odpad cca do roku 1994. S ohledem na charakter tehdy vyváženého 
odpadu (stavební suť a hlína se zvláštní rizika nepředpokládají). 

Petr Kříž 
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Šlapanice – čistá Říčka a Rakovec.                                                                       
 
Dne 26.7.2007 byla ukončena veřejná soutěž na zhotovitele stavby „Šlapanicko – 

čistá Říčka a Rakovec“. Předmětem této stavby je vybudovat  splaškovou kanalizaci 
v obcích Kovalovice, Mokrá – Horákov, Pozořice, Sivice, Tvarožná, Velatice a Viničné 
Šumice a odvést tyto spaškové vody pomocí kanalizačního sběrače do čistírny odpad-
ních vod v Modřicích. 

Všichni soutěžící byli obesláni a seznámeni s výsledkem veřejné soutěže. Nikdo 
z nich nevyužil práva na vznesení jakékoliv námitky proti výsledku veřejné soutěže. 
Námitky mohly být vznášeny v termínu 15ti dnů od doručení výsledku.  

Dne 22.8.2007 tedy mohlo dojít k podpisu  mezi  investorem stavby a zhotovitelem 
stavby. Zhotovitelem stavby je Sdružení Šlapanicko – Čistá Říčka a Rakovec (dále jen 
„Sdružení“). Vedoucím účastníkem sdružení je firma IMOS Brno, a.s., účastníkem 
sdružení je firma OHL ŽS, a.s.   

V současné době je zpracovávána realizační projektové dokumentace.  
Za předpokládaný termín zahájení stavby lze v současné době označit polovinu 

měsíce října 2007. Výkopové práce budou zahájeny na hlavním sběrači u Jiříkovic a u 
dálnice. Dále pak by se mělo postupovat s hlavním sběračem směrem na obec Tvarož-
nou a na Velatice. Tyto dvě obce budou také první, kde se začne budovat síť kanalizač-
ních stok a domovních přípojek.  

Je zřejmé, že celou stavbou budou všechny obce zatíženy. Bude zhoršen přístup do 
obcí, zvýšena hlučnost, prašnost, dopravní zahuštění. Jistě vyvstanou i další problémy. 
Proto budeme vděčni za maximální pochopení a trpělivost ze strany všech občanů 
obce. Výsledkem bude obec s vybudovanou kanalizační sítí, což zvýší hodnotu každé 
nemovitosti. 
    Dne 30.8.2007 

                                                                                          Ing. Markéta Staňková 
 
 
Slavíme Den dětí 
 

V sobotu 2. června KV při OÚ Viničné Šumice pozval všechny děti z vesnice i 
okolí na oslavu jejich svátku. Na hřišti pod lesem bylo pro děti připraveno představení 
maňáskového divadla „Sluníčko„. Po pohádkách se děti mohly rozejít k šesti 
stanovištím a vyřádit se při různých hrách. Zapojovali se i rodiče, vyzkoušeli si třeba, 
jak se chodí na chůdách. 

Na závěr odpoledne děti dostaly zmrzlinu jako sladký dárek. 
Děkujeme panu starostovi za finanční zajištění akce, oddílu nohejbalu TJ Sokol 

Viničné Šumice za zapůjčení hřiště a všem dětem i dospělým, kteří nám při organizaci 
akce pomáhali. 

                Za KV OÚ Vin.Šumice Jana Vlčková 
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Červen v mateřské škole 
 

Stužkování školáků 
 
Dne 20. června proběhla v zasedací místnosti OÚ Viničné Šumice slavnost, kterou 

pro děti mateřské školy připravil Sbor pro občanské záležitosti, pan starosta a pedago-
gické pracovnice mateřské školy. 

Děti - předškoláci - přišly ve slavnostním, s aktovkou na zádech, aby se rozloučily 
s mateřskou školou a byly pasovány šavlí rukou pana starosty Petra Kříže na velkého 
školáka. 

Děti předvedly krátké vystoupení, které sledovali jejich rodiče i ostatní hosté. Paní 
učitelky a paní Formánková dětem předaly stužku školáka, knihu a drobné dárky. 

Tak tedy milá Sofinko, milá Anežko, milá Katuško, milá Karolínko, milý Filípku, 
milý Vojtíšku a milý Jožinku, ať se vám ve škole daří! 

 
Cesta pohádkovým lesem 2007 
 
Kdo se vypravil v posledním červnovém týdnu do lesa v okolí Viničných Šumic, 

se mohl potkat s pohádkovými postavami, které připravily pro děti z mateřské školy 
nejedno  překvapení. 

Na začátku cesty se děti 
setkaly s hajným Robátkem, 
který pustil do lesa jen děti, které  
dokáží přírodu chránit. Na 
dalších stanovištích je očekávali 
vodníci, děd Vševěd s babičkou, 
indián, zajíček, mravenec, lesní 
víly a princezna Šeherezáda. Děti 
plnily úkoly - určovaly na 
obrázcích zvířátka, květinky, 
skákaly v pytlích, házely na cíl, 
hádaly hádanky, zpívaly písničky 
a za splněný úkol dostávaly 
drobné dárky.  

Na konci cesty děti čekal táborák a písničky s kytarou. 
Chtěla bych velmi poděkovat oddílu nohejbalu TJ Sokol Viničné Šumice za zapůj-

čení hřiště, všem dětem a rodičům, kteří na pohádkový les přišli, ale zejména všem 
dámám, které se proměnily na pohádkové bytosti – paní Lídě Pospíšilové, slečně 
Kačence Pospíšilové, paní Romaně Šmerdové, paní Zdeně Puklové, slečně Verunce 
Malíkové, slečně Kamilce Vlčkové, paní Janě Formánkové, paní Renatě Černé, paní 
Janě Valehrachové a paní Lence Šafaříkové.  

Děkuji také panu Ondráčkovi a panu Cikánkovi  za hru na kytaru. 
       Jana Vlčková 
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Dětský tábor 
 

My lidé z rodu táborníků jsme se usadili pod kopci šumických vinohradů, abych 
zde prožili nezapomenutelný prázdninový týden. 

Tak začal letošní denní tábor na sokolovně, vedený v duchu „Starých pověstí 
českých“. Tak jako v minulém roce se tábora zúčastnilo 30 dětí. První den se děti 
seznámily s týdenním programem, navrhly si vlajky, které nám ušila Lidka Šafaříková. 
Táborníci byli rozděleni do tří oddílů a to: Šemíci, Veverky a Přemyslovci. Abych byla 
přesná, ti poslední si říkali z recese Přemislovcy.  

Protože byla velká vedra a v Kovalovicích je pěkné koupaliště, nemohli jsme tuto 
příležitost nevyužít a šli jsme se vykoupat. Jeden den jsme navštívili místní družstvo, 
děti si pojmenovala dvě telátka, jedno nese jméno Šemík, druhé Šárka. Myslím, že pro 
mnohé děti tato návštěva byla velkým zážitkem.  

Ovšem největším zážitkem pro ně bylo dobývání hradu. Bojovalo se s papírovými 
koulemi. Zvítězila děvčata a jak jinak, když byla vedena dívčí válka. Nutno však 
podotknout, že děvčata byla v početní převaze. Ale jak moudře pravil Vašík Kunčák, 
hoši zvolili špatnou taktiku. Pravil, že boj není o síle, ale o chytrosti, takže příště se 
musí kluci na bitvu lépe připravit. Bitva byla zakončena společným opékáním buřtů na 
hřišti pod lesem. Za občerstvení a přípravu ohně musíme poděkovat oddílu nohejbalu. 

Díky OÚ, který nás dotoval 3 000.- Kč jsme mohli nakoupit různé odměny pro 
děti, také různé pomůcky, barvy, tužky, pastelky a tak si mohli děti vyzkoušet 
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vitrážovou techniku malování na sklo, což je velmi bavilo. Stolařství u Mazlů, 
konkrétně Zdeněk Mazel nám připravil prkýnka, na která jsme malovali obrázky. Dcera 
paní Šlórové, Jana, nám věnovala spoustu drobnůstek na navlékání, lepení, skládání, 
které přivezla z USA. Děti měly stále co dělat, čím se bavit. Nevěřili by jste, co radosti 
může dětem udělat bedna odloženého šatstva, kolik soutěží a zábavy se s tím dá 
podniknout. Zkrátka, týden je příliš krátká doba, aby se daly zrealizovat všechny 
nápady a den je příliš krátký, aby se dalo všechno stihnout.  

Poslední den děti předvedly rodičům vtipný program, starosta sokola ing. Mojžíš 
zapálil malý táborový oheň, který nám připravil p. Laďa Kříž a to byl definitivní konec 
letošního tábora. 

Za to, že se děti nenudily patří velký dík vedoucím oddílů, paní učitelce Jaškové a 
jejím dvěma dcerám, p. Dáši Bělohoubkové, Martinu Štěpánkovi, Libušce Jandekové, 
která nejenže vařila, starala se o přísun pečiva, ale stačila všechno vyfotografovat.  

Největší dík patří kuchařkám p. Mirce Valehrachové, Daně Valníčkové, které se 
postaraly i o přísun potravin, pan Valníček zase o údržbu kuchyně, paní Božce Šlórové, 

Líbě Jandekové, Boži Šedé, 
Jindře Skřivánkové, Janě 
Drápalové, Jarce 
Komůrkové, Jiřce Špačkové, 
Haně Brabcové, Majce 
Kalábové, Ivě Muselíkové, 
Janě Filipové, Lidce 
Šafaříkové, Jarce Lehké, 
Vlaďce Ryšánkové a Evě 
Kudrfalcové. Bez jejich 
obětavé pomoci a práce by 
se tábor neobešel. Též 
poděkování škole za 
zapůjčení nádobí.  

 
Ještě jednou díky a snad někdy 

zase nashledanou. 
  Ludmila 

Nedorostková  
       
 
  Dětský denní tábor 2007, 
 foto L. Jandeková 
 
 
 
   



ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice 

 15

 

Zprávy Policie ČR pro Vini čné Šumice 
 
Mobil z kapsy 
Čtyřicetiletý fotbalista přišel o černý mobilní telefon za šest a půl tisíce. Nechal si jej 
v kapse od kalhot, které pověsil na věšák v kabině fotbalového hřiště ve Viničných 
Šumicích. Když dohrál, zjistil, že je bez telefonu. Policistům ze Šlapnic se podařilo 
zjistit zloděje – telefon ukradl jedenáctiletý kluk.  
 
Chataři bez nářadí 
Týden na začátku prázdnin nebyli brněnští chataři ve svém odpočinkovém sídle. Když 
se do chatičky vrátili, zjistili, že někdo překonal několik zámků a petlic. Pak se již 
volně pohyboval po jejich chatě v katastru Viničných Šumic. Zloděj si odnesl dvě 
motorové pily a další zahradnické nářadí a zařízení v celkové hodnotě přes deset tisíc 
korun.  
 
Zloděj ve sklepě 
Zloděj se vloupal do sklepa chaty ve Viničných Šumicích. Majitelka, která po měsíci 
na chatu přijela, našla vypáčené dvoje dveře. Za nimi, při jejím posledním pobytu, byly 
uloženo nejrůznější nářadí. Když však nahlídla do vypáčených dveří, motorová kosa, 
vařič, šroubovák a další věci za více než šest tisíc korun už tam nebyly.  
 
Požár lesa 
Úmyslně někdo zapálil les. Na začátku května se sjelo několik profesionálních i 
dobrovolných hasičů do lesa u Viničných Šumic. Hořel tam dvouletý les na ploše 0,2 
hektaru. Hasičům se oheň podařilo zlikvidovat, vznikla však škoda čtyřiceti tisíc korun. 
Vyšetřovatel hasičů uvedl, že šlo o úmyslné zapálení, a tak věc začali šetřit šlapaničští 
policisté.  
 
 
POZOR!!! Podvodníci okrádají starší lidi  
 

Starší lidé tomu stále nevěří – nebo nechtějí věřit, že by někdo se mohl dopouštět 
tak sprostých podvodů a krádeží, které se, podle jejich slov, za dob jejich mládí neděly. 
Ale je to bohužel tak, a to v celém okrese Brno-venkov, stejně jako na celé Jižní 
Moravě a vlastně i v České republice se potulují zloději a podvodníci, kteří se 
nerozpakují okrást starší a staré lidi. Vydávají se za kontrolory nebo opraváře, za 
obchodníky, kteří se pod záminkou prodeje různého zboží dostávají do domovů, kde 
následně kradou, nebo se vydávají za kamarády jejich příbuzných, kteří jim dluží 
peníze. Fint a klamů je velké množství, ale vždy jde o jediné – chtějí okrást bezbranné 
lidi, kteří ze své dobroty a naivity se dají oklamat a okrást. 
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O tom, že se tento problém týká okolí Viničných Šumic svědčí případ z Kovalovic 
ze začátku června.  

 
Žena, která se narodila ještě za císaře pána, udělala všechno tak, jak byla zřejmě 

vychovaná. Doplatila na to ale osmi tisíci korun. 4. června odpoledne přijelo k jejímu 
domu v Kovalovicích auto řízené mladým mužem. Vystoupily z něj dvě ženy středního 
věku, silnějších postav, černých vlasů a jadrné naléhavé mluvy se specifickým 
přízvukem. Čtyřiadevadesátiletou ženu požádaly, aby jim dala napít vody, že mají 
žízeň. Stařenka jim dala vody pít i na záchod odskočit je nechala jít. V tom se domů 
vrátila stařenčina dcera. Když uviděla dvě nedůvěryhodně jednající ženy, okamžitě je 
z domu vyhodila. Už však bylo pozdě. Dvojice žen okradla slušně vychovanou a 
soucitnou ženu o osm tisíc korun, které měla schovány v peněžence ve skříni. Policisté 
za Šlapanic začali po popsaných ženách, řidiči i autu ihned pátrat.  
 
 

Je potřeba mít na paměti následující doporučení, kterým by se měli řídit 
všichni, a nejen starší lidé, kterým na dveře zaklepe někdo cizí: 

- neotvírat dveře a nevpouštět do bytu či domu nikoho, koho neznám 
- ověřovat si pravost funkce a povolání případných kontrolorů při provádění jejich 

práce, kdy tito kontroloři jsou vždy dopředu ohlášeni pomocí oznámení či výzvy 
- pokud člověk za dveřmi či pod oknem trvá z jakéhokoli důvodu na návštěvě, 

domluvit se s ním na jiný den, na který si oslovený člověk pozve domů někoho 
z rodiny nebo z přátel 

- nevydávat žádnou finanční hotovost jakýmkoliv kontrolorům – tyto operace 
zpravidla probíhají bezhotovostně 

- neplatit za nikoho z rodiny jejich dluhy či pohledávky bez předchozího ověření. 
K tomu ale nevyužívejte nabízený mobil s vytočeným číslem na příbuzné.  

- pokud někdo požádá o vodu k pití, přinést nápoj před své bydliště, přitom 
nezapomeňte zavřít dveře.  

V žádném případě si však nevpouštět cizí lidi do svého domova!! 
nprap. Mgr. Aleš Mergental 

 
 

 
Působnost obce Viničné Šumice spadá do obvodu policie Šlapanice,  

tel: 544 228 002 
vedoucí oddělení: npor. Bc. Antonín  Krýsa 
zástupce vedoucího: npor. Bc Pavel Doležal 
kontaktní osoby:  prap. Marek Antel,   pprap. Jiří Pospíšil 
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Z farnosti 
 

Pravidelně každým rokem řada našich občanů navštěvuje pouť v Pozořicích. Letos 
se konala v neděli 19.8. a před kostelem na vystavených panelech byl prezentován 
projekt s prozatímním pracovním názvem „Lichtensteinské stavby“.  Jeho účelem bylo 
seznámit veřejnost se zamýšlenými stavebními úpravami a adaptací některých objektů 
kostela a fary v rámci dotačního programu z fondů EU. Rovněž byla možnost podat 
k tomu připomínky a své náměty.  
 
 

Od tohoto čísla začínáme uveřejňovat malý seriál o situacích, kdy se 
častěji setkávají s farářem i lidé, kteří běžně do kostela moc nechodí.  Úvodní 
téma má název „Křest“. 
 

Křtím, křtíš, křtíme… 
Setkáváme se s tím, že se „křtí“ kde co – bývaly to lodě, pak letadla, dnes se křtí 
knížky, cédéčka a mnoho dalšího. „Tak proč by se nemohly křtít i malé děti?“, řeknou 
si rodiče.  
Co je a co není křest 
Nejprve si řekněme, co křest není: 
− Křest není uvítací ceremonií do života 
− a není taky jen součástí rodinných tradic („My jsme u nás doma vždycky byli 

všichni křtění“) 
− Křest není nějakou pojistkou pro šťastný život – „abys byl dlouho živ a dobře se ti 

vedlo na zemi“, mám–li použít druhou část ze 4. přikázání Desatera 
− Křest není zárukou fyzického zdraví 
− Křest neslouží k tomu, „aby dítě neplakalo“, jak někdy říkají Romové, když žádají 

pokřtít dítě (Jeden kněz prý v této souvislosti slyšel: „Křtili jsme už třikrát a 
nepomohlo to!“ A briskně odvětil: „Tak řekněte matce, ať ho aspoň někdy 
pořádně nakrmí a bude po pláči.“) 

Co tedy křest je? 
− Je to nové narození, pro jiný život, než pozemský – pro život věčný. 
− Křest je přihlášením se k Ježíši Kristu, „naroubováním na Krista“, jak píše 

sv.Pavel v Novém zákoně. 
− Křest je přijetím křesťanského stylu života a vstupem do církve – slibuji (sám 

nebo skrze rodiče), že budu žít jako věřící člověk. 
Koho lze křtít? 
Pokřtěn může být člověk v každém věku. Dospělý žádá o křest sám a jeho křtu 
předchází dlouhá příprava – několik měsíců až rok. 
O křest dítěte žádají zásadně vždy jeho rodiče. Jim dítě patří, oni ho budou vychovávat, 
oni za něj zodpovídají před lidmi i před Bohem. Babička s dědečkem, i když si křest 
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často velmi přejí, nemohou udělat nic víc, než křest předjednat – oznámit úmysl rodičů 
a domluvit se, kdy můžou mladí přijít.  
Kdy lze křtít? 
Protože Ježíš klade jako podmínku křtu víru křtěného člověka a nemluvně přirozeně 
ještě žádnou nemá, stanovuje církev pro křest malých dětí nepominutelnou podmínku: 
Malé dítě lze pokřtít jen tehdy, je–li záruka jeho další křesťanské výchovy. Ideální je, 
když jsou rodiče sami pokřtění, věřící a do kostela chodící, a měli by být církevně 
sezdaní. V praxi jsme my kněží nuceni z těchto podmínek často slevovat, ale 
požadavek aspoň jakés–takés záruky náboženské výchovy se obejít nedá.  
Od rodičů se tedy čeká, že se budou modlit (nejprve za dítě a později s ním), že ho bu-
dou vodit (ne posílat!) do kostela, že jej ve škole přihlásí do náboženství a v neposlední 
řadě že mu budou sami ukazovat, jak má člověk žít. 
Co je ke křtu potřeba? 
1. Příprava: Pokud rodiče nechodí pravidelně do kostela, je třeba aby přišli asi 4–5x 
na faru, kde si připomeneme základní věci týkající se křtu a seznámíme se s průběhem 
křestního obřadu. Těm, kdo do kostela chodí, stačí, když přijdou 1x, protože během 
roku toho tam většinu slyšeli. 
2. Kmotr:  Podle starého zvyku je u křtu přítomen kmotr. Stává se spoluodpovědný za 
náboženskou výchovu a má rodičům pomáhat. Protože kmotra na rozdíl od rodičů je 
možné vybírat, jsou požadavky na něj přísnější: Musí být pokřtěný, církevně sezdaný, 
biřmovaný a chodící pravidelně do kostela. Kmotři mohou být i dva a uvedené 
podmínky musí splňovat aspoň jeden. Člověk nepokřtěný nebo nekatolík nemůže být 
kmotrem – může být jen svědkem křtu. Úloha kmotra není jen formální; vzpomínám si, 
když jsem byl na vojně na Slovensku, byli tam s námi chlapci „Východňári“. Jak 
někteří vyprávěli, z vlastních rodičů si moc nedělali, ale „krstný otec“ či „krstná 
mama“ dokázali dvacetiletého klacka srovnat jedna–dvě… 
Kde křtít? 
Křest je nejen rodinná slavnost, ale také slavnost farního společenství, celé farní 
rodiny. Vždyť farnost to je, která nově pokřtěného přijímá do svého středu a jejím 
členem se pokřtěný stává, proto mají její členové právo „být u toho“. Platí zásada, že 
každý křtí ve své vlastní farnosti, ve vlastním kostele, nebo tam, kam pravidelně chodí. 
V odůvodněných případech je možné křtít jinde, ale není správné utíkat do jiné farnosti 
jen proto, že tamější kněz „toho po nás tolik nechce“. Ostatně, ke křtu mimo farnost 
stejně musí dát písemný souhlas vlastní farář. 
Jak se křtí? 
V naší farnosti dáváme přednost křtům při hlavní nedělní mši, protože je to slavnost 
nás všech. Protože se někdy sejde křtů víc, křtíme z praktických důvodů většinou 1. 
neděli v měsíci, ale není to závazné pravidlo. Konkrétní průběh obřadu zde nemá cenu 
podrobně rozepisovat, to je cílem křestní přípravy. 
Co to stojí…? 
Tuto nevyřčenou otázku občas čtu v očích rodičů, žádajících o křest. Je na to jediná 
odpověď: Křest má cenu nevyčíslitelnou, proto se uděluje zdarma. Pokud ale rodiče 
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chtějí přispět na provoz kostela (kde se musí svítit, topit, zdobit, uklízet, …), pak se 
jedná o dobrovolný dar, za který jsme vděčni. 
A co potom…? 
Je to stejně jako se svatbou – když utichl shon, nastává každodenní všední život, kdy se 
člověk dlouhá léta učí žít a růst pro nový svět, kde slunce nikdy nezapadá… 

P.Jan Nekuda, farář 
 
Vzhledem k různému termínu uzávěrky našeho a pozořického zpravodaje 
následuje druhé téma 
 

„Stála svatba, stála, do bílého rána, v pondělí celý den, 
celý Boží týden…“ 
Pokud posloucháte skupinu Čechomor, asi znáte tuhle písničku. Příběh o velké svatbě 
nakonec nedopadne dobře, ale to není předmětem našeho povídání. Po minulém článku 
o křtu vám chci dnes nabídnout některé věci týkající se církevního sňatku – lidově 
„svatby v kostele“.  

Obřad na radnici a v kostele je na první pohled podobný. Občanský sňatek je kratší a 
když se budete brát na nějakém atraktivním místě, bude to i dražší. V kostele zase 
většinou hrají opravdické varhany a v zimě je tam na oplátku dost zima. Co už ale na 
první pohled zřejmé není, je skutečnost, že, obchodnicky řečeno, v podobném balení 
dostanete něco trochu jiného. Jak občanský, tak církevní sňatek sice sledují podobné 
záměry – vytvoření rodiny, ale církevní sňatek klade na snoubence, které ten občanský 
nemá. Které to jsou? 

Manželstvím se nazývá vztah mezi jedním mužem a jednou ženou. Že se církev staví 
odmítavě k registrovanému partnerství, je všeobecně známé, stejně tak v zemích, kde je 
zvykem, aby muž měl víc žen, když přijme křesťanství, může si nechat jen jednu 
z nich. 

Tento vztah je považován za nerozlučitelný. Někdy by se mohlo zdát výhodné, aby 
člověk mohl provést „upgrade“ své již „nevyhovující“ ženy, jak jsme toho v poslední 
době svědky. „Kolikrát je člověk schopen se vážně a doopravdy zamilovat? Už jednou 
je příliš“, zpívá se v jedné populární písničce. Občas se setkávám s tím, že právě 
z rodin, kde se rodiče rozvedli, jsou tím děti poznamenány na celý život a problémy se 
s nimi táhnou dál a dál. 

Třetí podmínkou je otevřenost pro život. Tam, kde by snoubenci už dopředu odmítali 
děti (což ovšem lidé otevřeně většinou těžko přiznají), nesplňovali by podmínky pro 
církevní sňatek. 

Dostát těmto podmínkám po celý život není jednoduché, ale psychologové potvrzují, že 
pokud člověk žije s vědomím, že toho druhého může „v záruční době vyměnit“, není 
schopen tak hlubokého vztahu. Vzpomeňme jen na vojevůdce, co za svými vojáky 



ZPRAVODAJ obce Viničné Šumice 

 20

nechali spálit mosty nebo lodě. Církevní sňatek sice není žádná pojistka, i taková 
manželství se rozvádí, ale statistiky ukazují, že je jich výrazně méně. Lidé jsou totiž 
spojeni více pouty a když některá povolí, jsou zde ještě další, která pomohou ohrožené 
manželství udržet. A navíc nad nimi bdí sám všemohoucí Bůh. 

Protože manželství podle požadavků církve je poměrně náročný krok, je třeba se na něj 
dobře připravit. Ani himálajskou expedici nebo firmu nerozjíždí člověk s tím, že „nějak 
začneme a ono nám to třeba nějak půjde“. A život je víc než expedice nebo podnikání. 
Když se ptali Napoleona, kdy začíná výchova dítěte, údajně odpověděl „Sto let před 
jeho narozením“. Je v tom jistě kus nadsázky, ale i příprava na manželství začíná 
dávno, dávno před tím, než se ti dva do sebe zamilují. To, že je potřeba tři měsíce před 
svatbou přijít na faru, to už je ta poslední, vrcholová etapa cesty. Bohužel mám občas 
dojem, že u řady párů se v tomto bodě nacházíme ještě daleko v podhůří… 

Takže co konkrétně dělat, když se chceme brát v kostele:  

1. Je třeba, aby aspoň jeden z dvojice byl pokřtěný. Není–li ani jeden, nejde to. 
Církev v takovém případě považuje za nerozlučný a právoplatný jejich 
občanský sňatek. 

2. Pokud jste nebyli pokřtěni v místě, kde žádáte o uzavření sňatku, bude 
zapotřebí si obstarat čerstvé (max.3 měsíce staré) potvrzení o křtu. Farář místa 
křtu jej vystaví bezplatně a většinou na počkání. 

3. V Pozořicích většinou konám se snoubenci 8–12 setkání, kdy si připomeneme 
základní věci týkající se křesťanského chápání manželství. Je dobré, že 
můžeme využít blízkosti Brna, kde se v rámci rodinné poradny a Národního 
centra pro rodinu konají cykly zajímavých povídání pro snoubence, které 
vedou lékaři, právníci a psychologové. Zatím jsem se ale nesetkal s tím, že by 
mi snoubenci říkali, že tam byli a jestli se jim to líbilo. 

4. Má–li mít církevní sňatek i státní platnost (což v drtivé většině ano, pokud 
naši zákonodárci nerozhodnou jinak), je třeba rovněž 1– 3 měsíce před 
svatbou navštívit obecní matriku a opatřit si patřičné dokumenty. 

5. Co se týká svědků při svatbě, nejsou na ně narozdíl od křestních kmotrů 
kladeny žádné zvláštní požadavky. Stačí, když vidí, slyší a celkově jsou při 
obřadu při smyslech (což někdy nemusí být tak samozřejmé :–)) 

6. „A co to stojí?“ Jako u křtu – nic. Na nutné výdaje spojené se svatbou (hudba, 
výzdoba, úklid, světlo, teplo) většinou stačí sbírka, která se při obřadu koná. 
Když ještě nadto budete chtít něco kostelu věnovat, přijmeme to jako váš dar. 

Když se blíží den svatby, konají se v kostele podle prastarého zvyku tzv. ohlášky. Dva 
až tři týdny před svatbou se zveřejní úmysl snoubenců s tím, že pokud by někdo z těch, 
kdo dotyčné zná, věděl o něčem, co by sňatku bránilo, ať to na faře oznámí. Může se 
jednat třeba o nějaký jiný zatajený vážný vztah, o psychickou, morální či jinou vadu, 
kterou by se dotyčnému podařilo utajit a která by znemožňovala normální lidské soužití 
nebo manželskou věrnost. P. Karel Pavlíček, můj spolubydlící, uvádí případ z jedné ze 
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svých bývalých farností, kde muž uzavřel sňatek, zplodil dítě, rozvedl se a uzavřel 
nový sňatek, a to vše stihl za jediný rok. 

Den svatby je velikou slavností a je to v pořádku. Přesto bych apeloval na to, aby celá 
ta sláva byla jaksi úměrná dalšímu životu. Občas jsme svědky toho, že nějaká akce, 
nějaký projekt, s velikou pompou začne a za pár měsíců tiše a neslavně skončí. Není 
kumšt slavně začít, ale dobře pokračovat. V manželství nejde o slavný den svatby, ale o 
dlouhý společný život. Někdy se ovšem věnuje víc energie výběru a zkoušení 
svatebních šatů než dobré duchovní a psychologické přípravě na manželství, a výsledek 
pak podle toho vypadá. 

A co když se manželství přes všecku snahu nepovede a manželé se rozvedou? 
Vzpomínám si na krásný případ jedné hrdinské ženy, kterou muž opustil a vzal si jinou. 
Při setkání s ním po řadě roků mu jednou řekla: „ Já na tebe pořád čekám a stále tě 
považuji za svého zákonitého manžela“. A na tváři tohoto skoro již starce se zaleskly 
slzy. 

V některých případech ovšem je možné podat žádost k církevnímu soudu, aby 
prozkoumal rozpadlé manželství. Církevní soud si nechá předložit všechny dokumenty, 
vyslechne svědky a může dojít k závěru, že při uzavírání manželství nebylo vše 
v pořádku, že třeba někdo z nich neměl potřebné vlastnosti nebo poznání, jaké měl mít, 
a tudíž manželství bylo uzavřeno neplatně. Jsou to ovšem krajní případy, které se 
zvlášť po desetiletích těžko prokazují.  

Mám–li shrnout to, jak církev chápe manželství, snad by to mohlo být těchto několik 
bodů: 

1. Církev říká, že manželství je vztah mezi jedním mužem a jednou ženou. 
2. Říká, že když lidé spolu chtějí žít, je normální, že uzavřou sňatek. 
3. A když se vezmou, je normální (i když stále vzácnější), že spolu vytrvají po 

celý život. 
4. Je normální, že manželé mají děti. 

Rádi se vracíme do starého světa – kupujeme stylové roubené chalupy, líbí se nám 
lidová řemesla, pijeme bylinkový čaj z malovaných hrníčků po babičce, a opatrujeme 
různé jiné staré krámy. Ale možná si neuvědomujeme, že kouzlo a přitažlivost tohoto 
starého světa tkví právě v tom, že lidé ctili a zachovávali určitý řád života a 
nepovažovali něco za dobré a normální jen proto, že je to příjemné a že se mi to líbí. 

Přeji všem nešťastně vzatým, aby se to změnilo a oni byli šťastní, všem šťastně 
vzatým, aby byli ještě šťastnější a všem dosud nevzatým, aby se nebáli se vzít. Lehké 
to není, ale s pomocí Boží to jde a je to krásné. Vidím to na mnoha manželech kolem 
sebe. 

 
A příště? Nemoci nechodí po horách aneb co se nabízí pro staré a nemocné. 
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Prázdniny a období sucha u hasičů 
 

Během letních prázdnin a času dovolených zavítá do přírody a lesů obvykle velké 
množství lidí, kteří díky své neopatrnosti a nedbalosti zvyšují riziko vzniku požáru. 
Většina požárů v přírodě byla způsobena lidskou nedbalostí, a to jak při rozdělávání 
ohně nebo od nedopalků cigaret. Vyskytují se i případy úmyslně způsobených požárů v 
lesích, na loukách, na plodinách nebo lesním majetku. 

Oheň v přírodě se může velice snadno vymknout kontrole a může také napáchat 
značné majetkové a ekologické škody. Lesní požáry se hasičům obtížně likvidují, pro-
tože k nim zpravidla dochází v těžce přístupném terénu, kde nelze plně využít hasič-
skou techniku. Zásahy jsou mnohdy časově velmi náročné a vyžádají si povolání větší-
ho množství jednotek hasičů. Letošní prázdniny se vyznačovaly především velikým 
suchem a vysokými teplotami. To se samozřejmě zobrazilo i na počtech výjezdů k po-
žárům během července a srpna i naší jednotky. I když byla naše technika  neustále 
vytížena, stále se nám ji dařilo udržovat v provozuschopném stavu a ani jednou se nám 
nestalo, že by jednotka nevyjela z důvodu selhání techniky. 

Kromě zásahů jsme se také postupně připravovali na setkání hasičů na hradě Pern-
štejně. A tak nic nebránilo tomu, že v pátek 17. srpna vyjíždí všechna naše vozidla 

reprezentovat obec a hasičský 
sbor na hrad Pernštejn. S 
Chevroletem z Pozořic, Tatrou 
805, dopravním automobilem 
PV3S a CAS 32 T 148 a 
hlavně ochotnými lidmi  
přispět ke zdaru celé akce 
vyjíždí naše kolona do Brna  
na centrální stanici HZS Jm 
kraje. Po naložení všech 
potřebných věcí se vydávají 
opět všechna vozidla z ulice 
Lidické přes  Brno na hrad 

Pernštejn. Po příjezdu na místo se všichni 
hasiči bez rozdílu věku zapojují do přípravy 
expozic a když přijde čas zaslouženého 
odpočinku tak se již přibližuje půlnoc. 
Všichni uléhají s očekáváním, jak celá akce 
dopadne…. 

Ráno v 6 hodin trubač troubí budíček, 
rychle spáchat hygienu, snídaně 
z hasičské polní kuchyně, kterou připravili 
hasiči z Kanic a Sivic pro všech 190 
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účastníků, poslední doladění expozic, příprava na ukázky a slavnostní zahájení. 
Nastoupené jednotky v historických, pracovních i slavnostních uniformách přišel 
pozdravit i hejtman ing. Stanislav Juránek, zástupci HZS Jihomoravského kraje, 
památkového ústavu  a hlavně již od ranních hodin široká veřejnost. Mladí hasiči 
v ukázkách předváděli požární útok z CAS 32, potom se přesunovali na věž hradu, 
odkud po laně sjížděli  na nádvoří v ukázkách lezců jako figuranti.Ve svém lesku se 
zde předvedly nejstarší ruční stříkačky, přes páru až k moderní technice. Ukázky práce 
hasičů budily obdiv i uznání u všech návštěvníků hradu po oba dny. Po závěrečném 
nástupu v neděli v 18. hod a vyhodnocení celé akce se všichni zapojili do úklidu 
expozic a ve 20. hod nebyl  na hradě již ani jeden hasič. I naše technika a všichni 
zúčastnění se vrátili v pořádku domů a všechny hřála skutečnost, že tuto akci navštívilo 
téměř 11 tisíc návštěvníků a že i my jsme přispěli  ke zdaru akce. Všem patří 
poděkování za přípravu techniky, za obětování volného času na vzornou reprezentaci 
jak naší obce, tak i sboru dobrovolných hasičů. 

 
 
Hasičská mládež o prázdninách 

 
Prázdniny naši mladí hasiči začali kláním na hřišti v Sivicích v soutěži o Prázdnino-

vý pohár okrsku Pozořice, kde se umístili na pěkném druhém místě jak starší, tak i 
mladší žáci. No a potom již začaly prázdniny. Postupně se všichni připravovali na letní 
branné soustředění, které se letos uskutečnilo od 20. července na Říčkách. Kromě umu 
tábornického života a přípravy na podzimní soutěž požárnické všestrannosti jsme 
samozřejmě nezapomněli na různé hry a sportování. Od ranních hodin se opravdu 
nenašlo místo pro nudu nebo nečinnost. Své síly a um všichni zhodnotili v hasičském 
pětiboji o přeborníka tábora. Soutěžilo se v běhu na 1km za plnění těchto úkolů: překo-
nání překážky (potoka) za pomocí lana, rozvinutí požárního útoku, navázání všech uzlů 
používaných u hasičů, střelba ze vzduchovky, první pomoci a závěrečného sjetí po la-

novce. S dosaženými výsledky byli všichni 
spokojeni. A že nám počasí letos opět přálo, 
žádný den se nevynechaly vodní radovánky 
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a boje o nejmokřejšího hasiče. Každý den ukončilo fotbalové klání a po setmění 
posezení u táborového ohně za vyprávění různých historek a příběhů. Po návratu 
z tábora se všichni podíleli na přípravách na Dny hasičů na hradě Pernštejně, ale dle 
svých možností také na ošetřování výzbroje po zásazích. V ukázkách na nádvoří hradu 
předváděli mladí hasiči po oba dva dny, co se všechno již naučili a že nemají strach 
nejen z výšek, ale dokáží někdy mnohem více než leckterý dospělý. A to se již pomalu 
přiblížil konec prázdnin a přípravy na začátek školního roku. Tak snad se  bude na 
zážitky z letošních prázdnin stále vzpomínat…… 

Jiří Malík 
 
 
Přehled událostí JSDH Viničné Šumice  1.1. -28.8. 2007 

 
ISV 5.0, IKIS - Přehled událostí HZS Jihomoravského kraje 
 
24.01.2007   Viničné Šumice, NA 35601062 TECHNICKÁ POMOC - ODSTRAŇOVÁNÍ 

PŘEKÁŽEK –SNĚHOVÁ KALAMITA 
24.01.2007   Viničné Šumice, NA 35605062 TECHNICKÁ POMOC - ODSTRAŇOVÁNÍ 

PŘEKÁŽEK- SNĚHOVÁ KALAMITA 
20.02.2007   Tvarožná, Tvarožná 36470062 POŽÁR-PRŮMYSLOVÉ, ZEMĚDĚLSKÉ 

OBJEKTY, SKLADY   
19.04.2007   Viničné Šumice 38178062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA, 
20.04.2007   Viničné Šumice, POROST 38204062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, 

TRÁVA, 
 01.05.2007   Sivice, Sivice 38607062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA, 
 02.05.2007   Viničné Šumice 38645062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA , 
 29.05.2007   Viničné Šumice, Viničné Šumice 280 39626062 POŽÁR - PRŮMYSLOVÉ, 

ZEMĚDĚLSKÉ OBJEKTY, SKLADY, 
 11.06.2007   Tvarožná 40187062 POŽÁR-NÍZKÉ BUDOVY, 
 21.06.2007   Viničné Šumice, Viničné Šumice 40630062 ŽIVELNÍ POHROMA -

POVODNĚ, ZÁPLAVY, DEŠTĚ 0  
 21.06.2007   Podolí, Podolí 100 40643062 TECHNICKÁ POMOC-ČERPÁNÍ VODY  
 27.06.2007   Ponětovice 41067062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA  
13.07.2007    Kovalovice, Kovalovice, STOH 41622062 POŽÁR-PRŮMYSLOVÉ, 

ZEMĚDĚLSKÉ OBJEKTY, SKLADY  
14.07.2007    Prace, Prace, Na návsi, Hospodářské stavení 41661062 POŽÁR - NÍZKÉ 

BUDOVY  
17.07.2007    Blažovice 41804062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA  
23.07.2007    Brno-venkov, Kovalovice, Kovalovice 42200062 PLANÝ POPLACH - PLANÝ 

POPLACH  
25.07.2007    Tvarožná 42304062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA  
03.08.2007    Tvarožná, Tvarožná 42693062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA  
06.08.2007    Tvarožná, Tvarožná 100, POLE 42791062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, 

TRÁVA  
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06.08.2007     Pozořice 42801062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA  
08.08.2007     Viničné Šumice, Viničné Šumice 280 42871062 POŽÁR - PRŮMYSLOVÉ, 

ZEMĚDĚLSKÉ OBJEKTY, SKLADY 
08.08.2007     Pozořice, LES 42885062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA  
09.08.2007    Tvarožná, Tvarožná 42920062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA 
28.08.2007    Pozořice, Pozořice 43739062 POŽÁR-LESNÍ, POLNÍ POROST, TRÁVA  
 

 
 
PREVENCE JE DŮLEŽITÁ    
 
    Rok se nám přehoupl do druhé poloviny a pomalu se blíží topná sezóna, 
proto je nutné dodržovat prevenci a věnovat se údržbě kamen a komínů, aby 
díky technickým závadám nedocházelo ke zbytečným požárům. 
 
Obec Viničné Šumice vyzývá občany 

kdo má zájem o revizi a čištění komínů,  
nechť nahlásí jméno a číslo domu na OÚ do 24.9. 

 
 
Pár slov o kamnech a komínech 
 

Každý rok díky technickým závadám či nedbalosti dojde k několika stovkám 
požárů způsobených topidly, kouřovody či komínovými tělesy. Mezi nejčastější příčiny 
vzniku požáru patří nesprávná obsluha topidel, manipulace se žhavým popelem, 
umístění hořlavých látek příliš blízko topidla nebo špatné umístění či instalace topidla. 
Nedostatečná údržba se pak podepisuje i na technických závadách topidel, které 
způsobují požáry nebo úniky zplodin. 

Lidé často zapomínají na nutnost umístění ochranných podložek pod topidly nebo 
praktikují nesprávný způsob roztápění, např. pomocí benzínu či jiných vysoce 
hořlavých látek. 

Při používání topidel je nutné věnovat zvýšenou pozornost jejich správné instalaci 
a údržbě. Pokud se jedná o nové spotřebiče, vždy je ve vlastním zájmu řídit se striktně 
návodem výrobce, který musí být připojen k výrobku. Z návodu se spotřebitel dozví, 
kdo a jak může topidlo instalovat, jak ho obsluhovat, jak provádět údržbu a v jakých 
intervalech ji provádět. V žádném případě neinstalujte topidla bez odborné pomoci. 

Vždy je třeba dodržovat zásady bezpečné vzdálenosti. 
Jakékoliv hořlavé látky a předměty, které se mohou vznítit (třeba i obyčejný hadr), 

skladujte pokud možno co nejdál od topidel. V žádném případě neodkládejte na topné 
či ohřevné plochy jakékoliv hořlavé předměty. Pozor zejména na barvy nebo laky. 
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V případě topidel na tuhá paliva je nutno dávat bedlivý pozor na žhavý popel. 
Nechte jej zcela vychladnout a pak uložte do nádoby z nehořlavého materiálu (např. 
kovu, ne do plastové popelnice). 

Topné těleso na tuhá paliva bychom měli zabezpečit ochrannou podložkou pod 
topidlem, které znemožní vznícení podlahy tvořené hořlavými materiály a zabrání tak 
žhavým uhlíkům vypadlým z kamen zapálit okolní předměty. Ochranná podložka musí 
u všech spotřebičů na pevná paliva (kromě krbu) přesahovat půdorys spotřebiče 
nejméně o 30 cm před přikládacím a popelníkovým otvorem a 30 cm na bočních 
stranách, v případě tepelného spotřebiče k vaření se jedná o 60x30 cm. U krbu jsou 
zásady ještě přísnější (izolační podložka 80x40 cm). 

U elektrických topidel je nutné dávat pozor např. na v koupelnách často používané  
infrazářiče. Ty se rozžhaví do vysokých teplot, hořlavé materiály by se proto v jejich 
blízkosti (cca 1 m) neměly vůbec vyskytovat. 

Pokud máte plynové vytápění, dodržujte lhůty revizí plynových spotřebičů a 
pravidelně kontrolujte, zda správně fungují. Nebezpečí hrozí zejména u otevřených 
spotřebičů, kde při samovolném uvolňování plynu může dojít k otravě. 

O zásadách bezpečného zacházení s tepelnými zařízeními se více dozvíte v normě 
ČSN 06 1008:1997 (Požární bezpečnost tepelných spotřebičů). 

Nesmíme však zapomínat ani na kouřovody, tedy roury spojující kamna 
s komínem, které odvádějí z kamen zplodiny hoření. Komínová tělesa je třeba udržovat 
v dobrém technickém stavu. Pravidelné vymetání sazí v komíně a vybrání odpadu by 
mělo být samozřejmostí, stejně jako kontrola jeho technického stavu. Pamatujte, že 
sebemenší nečistota v komíně může způsobit velké nepříjemnosti. Je-li do komínu 
zapojen spotřebič na tuhá nebo kapalná paliva, musí se komín čistit (kontrolovat) 
nejméně 6x ročně, v případě spotřebiče s výkonem nad 50 kW stačí 4x. Pokud je do 
komínu zapojen spotřebič na paliva plynná a komín je vybaven komínovou vložkou, 
čistění a kontroly by se měly provádět nejméně 2x ročně, bez vložky pak 6x. V případě 
napojeného spotřebiče s výkonem větším než 50 kW by mělo být čistění komínu 
provedeno alespoň 4x za rok. 

Zásada bezpečné vzdálenosti platí také pro komínové těleso. Hořlavé látky by od 
něj měly být v půdních prostorách vzdáleny 1 m. Také v případě komína může mít 
zanedbání neblahé následky. Špatné (netěsné) zaústění kouřovodu do komínového 
tělesa může díky uvolněným zplodinám způsobit smrt zadušením ve spánku. 
Neudržovaný komín rovněž snadno zapříčiní výbuch kamen. Pamatujte, že za 
nezávadný stav komínů nese odpovědnost správce nebo majitel objektu. 

Používání komínů, u nichž byly zjištěny závady, je zakázáno. 
V případě vzniku požáru sazí v komíně urychleně odstraňte veškerý hořlavý 

materiál z blízkosti komínového tělesa. 
Nikdy nehaste případný požár sazí v komíně vodou! Komín by mohl popraskat. 
I v případě hrozícího nebezpečí se snažte jednat v klidu, s rozvahou a bez paniky.  
Nejdříve chraňte životy a zdraví, teprve potom majetek. 

Karel Daněk, preventář SDH Pozořice 
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Sokol Viničné Šumice, oddíl kopané 
 

Před zahájením jarní fotbalové soutěže měl oddíl kopané velký problém s větvemi, 
které přesahovaly nad hrací plochu. Okresní fotbalový svaz Brno venkov přikázal oddí-
lu kopané tyto přesahující větve odstranit do začátku fotbalových soutěží. Pro odstraně-
ní těchto větví se mohla použít jedině výsuvná plošina, kterou mají hasiči v Pozořicích. 
Pan Jiří Malík s hasiči z velké části přesahující větve nad hrací plochou odstranili. 
Oddíl kopané děkuje panu Malíkovi a hasičům za tuto práci, kterou provedli v rámci 
výcviku. Při nesplnění tohoto úkolu hrozilo na jaře uzavření fotbalového hřiště.  
Kontrola proběhla v měsíci dubnu a určený delegát z Okresního fotbalového svazu 
povolil hrát fotbalová utkání na našem hřišti.  

 
Oddíl kopané dostal peněžité sponzorské dary:  

Obec Viničné Šumice 15 000,- Kč pro mládež - za tyto peníze se koupilo 10 míčů a pro 
žáky nové dresy. 

Firma zámečnictví František Kopeček 15 000,- Kč - koupily se nové dresy pro muže. 
Miloslav Železný 5 000,- Kč na koupi 10 míčů. 
Oddíl kopané moc děkuje za peněžité sponzorské dary. 
 

V červnu skončily fotbalové soutěže a naše týmy se umístily v konečných tabulkách 
takto: 

Žáci odehráli 18 zápasů, 10 vítězných, 3 remize a 5 proher. Skóre 96:24 a získali 33 
bodů, umístili se na 4. místě. Nejvíce branek střelil Aleš Valehrach - 33 a stal se i nej-
lepší střelec celé soutěže. Další střelci Michal Šmerda 21 branek, Adam Sukovatý 17, 
Lukáš Smílek 11, Jakub Šebesta 9, Dino Starý 1, Rostislav Vojta 1.  

Dorostenci odehráli 14 zápasů, 5 vítězných, 2 remize a 7 proher. Skóre 43:41 a 
získali 17 bodů. Umístili se na 7. místě. Nejvíce branek střelil Roman Matěja - 15, dále 
Roman Čulík 9, Jiří Stejskal 8, Radim Pokladník 3, Štěpán Drápal 2, David Drápal 1, 
Pavel Mazálek 1, Marek Sukovatý 1 a Michal Šmerda 1. 

Muži odehráli 26 zápasů, 9 vítězných, 3 remize a 14 proher. Skóre 63:31 a získali 
30 bodů. Umístili se na 10. místě. Nejvíce branek střelil Květoslav Vystavěl - 15 bra-
nek, Roman Malecha 14, Lubomír Valehrach 13, Michal Malík 4, Michal Ryšánek 4, 
Radek Železný 4, Petr Drápal 3, Roman Matěja 1, Zbyněk Mazel 1, Zbyněk Ondruš 1, 
Marek Sukovatý 1, Oldřich Večeřa1. 

 
Do fotbalových soutěží podzim 2007 – jaro 2008 jsme přihlásili žáky, dorostence a 

muže. 
Oddíl kopané a hráči děkují  všem divákům, kteří se přijdou podívat na fotbalové 

utkání mládeže a mužů. 
Ladislav Šedý, sekretář oddílu kopané 
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Jiný názor na budoucnost Sokolovny 
 

V roce 1925 byla dokončena výstavba Sokolovny. Do roku 1959 došlo ke dvěma 
zásadním rozšířením, avšak poté v lednu roku 1960 lehla budova popelem. Na jejím 
místě byla postavena současná stavba.  

Velikost a dispozice novostavby byla v roce 1960 navržena dle tehdejších potřeb, 
zájmů a možností. Od té doby uplynulo skoro půl století, které přineslo zásadní 
společenské i ekonomické změny. Občanům se rozšířila škála, dostupnost a kvalita 
volnočasových aktivit, v důsledku čehož se změnily i jejich představy o zařízeních, 
která chtějí navštěvovat. 

 
Organizace Sokola nabízí možnosti sportovního, kulturního a společenského 

vyžití. K naplňování těchto cílů má k dispozici mimo jiné i budovu nezanedbatelné 
velikosti s atraktivní polohou. Potenciál této nemovitosti však není optimálně využíván.  

Výbor TJ Sokol započal a pokračuje v získávání peněz, které používá k výměně 
starého zařízení Sokolovny za nové. Výsledkem toho bude zmodernizované prostředí 
z roku 1963, jeho atraktivita se však nijak významně nezvýší. Má-li se docílit větší a 
početnější návštěvnosti, je třeba přikročit především k funkčním a dispozičním 
změnám některých částí budovy.  

Přestavba by např. zachovala sál s jevištěm a jednu klubovnu. Přibýt by však mohl 
další menší sál o ploše asi 6 x 18 m pro stolní tenis, rytmické cvičení, atd. a výčep 
s kuchyní s celoročním provozem pro asi 30 osob s možností sezónního rozšíření 
kapacity o zahrádku.   

 
V současných podmínkách již nestačí ke kvalitní správě sokolského majetku 

ochota být funkcionářem. Toho si je vědomo stále více jednot. Proto získávají osoby, 
jejichž náplní práce je dbát na efektivní využívání, zachování a dle možností i 
navyšování majetku. Jsou to manažeři jednot.  

Sokol je jako firma. Má provozovnu – Sokolovnu, ve které nabízí své služby – 
sport, kulturu, společenské akce. Tato provozovna i služby musí být na takové úrovni, 
aby o ně zákazník – občan měl zájem. Bez dostatečného počtu zákazníků dojde ke 
kolapsu. Nedostatek peněz na údržbu a provoz majetku vede k jeho znehodnocování a 
následně i ztrátě. 

 
I zastupitelstvo obce může popsaný stav ovlivnit, změní-li zavedený způsob 

financování provozu a rekonstrukce budovy za pravidla, jež budou motivovat jejího 
majitele k racionálnímu nakládání se stavbou, která má v rámci obce zatím ještě 
významnou funkci. 

Mojmír Ryška 
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Divím se 
 

Slyším často - já už se ničemu nedivím, mne už nic nepřekvapí. To já říct nemůžu, 
já se divím neustále. Tak jsem se podivila a nejen já, když bylo vítání občánků, což je 
svým způsobem  taková malá společenská událost, přijdou tatínci v podivných bermu-
dách a velmi jetém triku. Je to ignorace, nedostatek výchovy, taktu, vyberte si co 
chcete. V padesátých letech se chodilo v gumácích i do divadla. To přece už nechceme.  

Divím se, když ve schránce najdu „necenzurovaný“ výtisk, který informuje o 
něčem co neviděl, ani nečetl a o čem se dá pochybovat zda vůbec existuje. Znamená to 
když je necenzurovaný, že je také pravdivý? Jenže chce-li se někdo zviditelnit, 
nemůžete mu v tom bránit, a to i za cenu když si poněkud naběhne. 

Kolik bylo pátků a sobot, kdy jsme byli svědky vyvrácených dopravních značek, 
vysypaných popelnic či dokonce zapálených kontejnerů. Musím se divit, jak je těžké, 
aby policie v inkriminovanou dobu trošku prohlídla ty skupiny ….náctiletých siláků, 
kteří si tímto něco dokazují. A co teprve udělat zkoušku na alkohol. To by se divili i 
rodiče. I když někdo jim na to musí dávat peníze a někdo jim ten alkohol také prodá. 
Že jim není 18 let, jak to má chudák barman poznat, když jsou tam většinou děti od 13 
do 18 let. Přece nemůže po každém vyžadovat občanku. Siláci vyjdou ven z diskotéky, 
a ne že jim narostou křídla, ale zalije je vlna adrenalinu, jak je teď módní říkat a běda 
co jim přijde do cesty. No a teď se zase divím. Co je to za potěšení, když něco zničím? 
Mít radost ze zkázy něčeho, není to patologický jev? Není to na léčení? Já nevím,  já se 
jen divím.   

Nohejbalisté si vybudovali hřiště. Slouží nejen jim, ale i dětem a nám všem 
ostatním. Zase se musím divit, když si někdo dá tu práci a celé hřiště pokryje 
střepinami skla, ničí nábytek a neposlední řadě pokálet stoly a pomazat prodejní stánek. 
Je to nepochopitelné a kladu s otázku, je ten člověk tak strašně, strašně zlý anebo je 
nemocný? Je to případ pro policii nebo pro psychiatra? Když si vzpomenu na natažený 
drát přes chodník podél hřiště, to už není legrace, to se dá směle nazvat obecným 
ohrožením. Jezdí tam děti na kolech, motorkách, jezdí tam i koně. A to je velice vážná 
věc. Nevím kdo to je, ale vím, že tu s námi žije, že se třeba potkáváme a nic netušíme. 
Anebo tušíme? 

Můj kamarád mi vždycky říká že z divení bývá divno. Ještě že se jen divím, horší 
kdybych si hověla. 

Ludmila Pospíšilová  
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Společenská kronika 
 

Narození v I. pololetí r. 2007:  Zemřeli v I. pololetí r. 2007 
Paulík Ondřej    Plevová Anežka   21.2. 
Bajer Erik    Klvačová Jana   12.3. 
Drápal Maxmilián   Misáková Jana  13.3. 
Šelle Martin    Šindelková Magdalena 17.5. 
Cejpek Jan     Podsedník Leoš   30.5.  
Čalkovský Jakub    Divácká Miroslava  6.6. 
 
 

Dne 20. června 2007 proběhlo loučení s dětmi z MŠ 
Sofie Bernreiterová 
Anežka Čalkovská 
Filip Doležel 
Vojtěch Hoffmann 

Kateřina Mazlová 
Josef Mikulčík 
Karolína Šefčíková 

a dne 3. září jsme tyto děti přivítali v 1. třídě ZŠ  
při zahájení nového školního roku 2007/08 
 
Jubilea ve IV. čtvrtletí r. 2007 
75 let  Gregora Zdeněk 
 Lozrt Jaroslav 
80 let Muselík Radoslav 
 Müllerová Dobromila 
 Lozrtová Marie 

86 let Kvasnica Ladislav 
87 let Jílek František 
93 let Drápalová Marie 
94 let Filipová Alžběta

Všem srdečně blahopřejeme 
Za SPOZ Zdeňka Holubová 

 
 

Co, kdy, kde ….  ….   bylo, je a bude 
 
   1. 9. nohejbalový turnaj pod 

lesem 
   8. 9. mše v Kovalovicích k 

výročí posvěcení 
kapličky  

   8. 9. Tradi ční krojové 
hody 

 16. 9.  cyklistický výlet 
  3.10. zájezd do Polska 
13.10. farní pouť do Sloupa 
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13.10.  turistický pochod  - Vildenberk, Jelenice 
17.10.  zájezd do divadla, balet Spartakus – pořádá TJ Sokol 
27.10.  lampiónový průvod s ohňostrojem 
říjen taneční pro starší a pokročilé 
listopad seminář „Malování na hedvábí“ – pořádá kult. výbor OÚ,    

  lektorka L. Neužilová 
listopad        Kateřinská zábava 
 
          TJ Sokol Pozořice a TJ Sokol Viničné Šumice pořádá pro všechny, kteří chtějí 
udělat něco pro své zdraví, nedělní odpolední výlet okolím Pozořic, který se koná 
v neděli 16. 9. 2007 od 13.00 hodin. Trasa povede od hájenky na Jezerách přes Kaleč-
ník do Olšan, kde je občerstvovací stanice a odtud přes Vítovice do Viničných Šumic 
na hřiště Pod lesem, kde je další a konečná občerstvovací stanice. K dispozici jsou 
špekáčky na opékání a teplé i studené nápoje. Po občerstvení pak domů podle zájmu 
každý jednotlivě. Délka trasy je cca 30 km a je vhodná i pro méně zdatné kolaře. 
 
        Další, tentokrát pěší, Vildenberský výšlap od šumické hájenky se uskuteční 
v sobotu 13. října 2007 od 10.00 hodin s cílovou stanicí Jelenice. Podrobné informace 
budou včas zveřejněny na letáčcích a na stránkách Obecního zpravodajství v kabelové 
televizi. 
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Farní charita Pozořice pořádá 
 

ve středu 17. října 2007 od 8.00 – 18.00 na farním dvoře 

sbírku 

obnošeného šatstva, textilu, přikrývek, školních potřeb, hygienických a pracích 
prostředků, nádobí, lůžkovin a jiných věcí, které by ještě mohly sloužit potřebným. 
Věci přineste čisté a zabalené. 

Děkujeme i za příspěvek na dopravu. Materiál bude odvezen do Diakonie Broumov. 

Farní charita se také zapojila do projektu „Adopce na dálku“. Máme adoptované už tři 
děti z Indie – dva chlapce jménem Ganesh a Rolwin a děvče Vinaiya. Kdo byste se 
chtěli na této adopci podílet, můžete přispět při sbírce. Roční příspěvek na jedno dítě 
činí 4 900,– Kč.        
 Farní charita Pozořice 
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